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W parku 
przy urzędzie 
stanął obelisk 
z herbem 
Świecia

Tu oddasz 
zużytą odzież 
i tekstylia. 
Publikujemy 
mapkę punktów

\4 \7-9

W Świeciu będą dwa 
nowe ronda i ulica Sylwetki radnych. 

Jerzy Wójcik: 
Pora dać szansę 
młodszym

Dzienny Dom 
Pomocy. 
„Jesteśmy tu 
jedną wielką 
rodziną”

W Świeciu 
zrodziła się 
prawdziwa 
mania futsalu! \15

\12

\11
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Rozpoczęła się budowa ulicy Działkowców w Świeciu.  
Połączy ona dwa ronda. Jedno z nich będzie znajdowało się  
na skrzyżowaniu ulic Sienkiewicza, Chrobrego i Kazimierza 
Wielkiego, a drugie na ul. Chmielniki.

Aż 85 mln zł 
wyniosą 
w tym roku 
inwestycje  
w gminie
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DRUGA STRONA

Drodzy Mieszkańcy!

Rok 2025 będzie rekordowy pod 
względem inwestycji w naszej 
Gminie. W grudniowym wyda-
niu biuletynu informowaliśmy, że 
obejmą one 96 pozycji. Po zmia-
nie budżetu na lutowej sesji ra-
dy, ich liczba wzrośnie do 125. 
Tym samym zwiększą się rów-
nież wydatki na ten cel – z pla-
nowanych 61 mln do 85,6 mln zł. 
Będzie to możliwe dzięki pozy-
skaniu zewnętrznych źródeł do-
finansowania inwestycji i racjo-
nalnemu zarządzaniu budżetem.
Co to oznacza dla mieszkańców? 
Gminne wydatki majątkowe to 
inwestycje w rozwój Gminy, 
a więc zbudujemy nowe i zmo-
dernizujemy dotychczasowe uli-
ce, drogi, chodniki, ścieżki rowe-
rowe, place zabaw, teren wokół 
zamku czy tereny rekreacyjne 
i obiekty sportowe. Krótko mó-
wiąc – dzięki temu mieszkań-
cy będą mogli korzystać z jesz-
cze lepszej, szeroko pojętej, in-
frastruktury. Z jednej strony po-
prawia to komfort życia miesz-
kańców, a z drugiej przyczynia 
się do zwiększenia zaintereso-
wania inwestorów, którzy two-
rzą u nas miejsca pracy. 
Jest jeszcze jeden aspekt, któ-
ry zawsze podkreślam – nie by-
łoby tego wszystkiego, gdyby 
nie pracowitość i przedsiębior-
czość mieszkańców naszej Gmi-
ny. Wkład nas wszystkich daje te 
znakomite rezultaty.

Krzysztof Kułakowski
Burmistrz Świecia

Robert Adrych, autor obelisku, z przedstawicielami władz gminy Świecie

W parku koło Urzędu Miejskiego w Świeciu warto też odwiedzić kolek-
cję miniatur

Efektowny kamień z herbem Świe-
cia jest podarunkiem od świeciani-
na Roberta Adrycha, który ma na 
swoim koncie więcej interesują-
cych prac wykonanych w kamieniu.

W parku przy Urzędzie Miejskim 
w Świeciu znajduje się Park Mi-
niatur autorstwa nieżyjącego już 
Zenona Firyna. Znajdziemy tam 
m.in. miniatury kościoła pw. Nie-
pokalanego Poczęcia NMP i zam-
ku w Świeciu, chaty w Chrystko-
wie, chełmińskiego ratusza, tężni 
w Inowrocławiu, zamku w Gnie-
wie i bydgoskich spichlerzy.

Teraz miejsce to wzbogaciło się 
o kolejny efektowny element. Jest 
nim obelisk z herbem doskona-
le znanym mieszkańcom Świecia. 
Jest to prezent od świecianina Ro-
berta Adrycha, który na co dzień 
przebywa za granicą. Jedną z jego 
prac można zobaczyć m.in. przed 
norweskim parlamentem. 
- Widzieliśmy zdjęcia innych do-
konań pana Roberta i zrobiły na 
nas spore wrażenie - mówi Mar-
ta Karolczak, zastępca burmistrza 
Świecia. 
Robert Adrych pracuje nad pro-
pozycją obelisku, który ma sta-

nąć na zabytkowym cmentarzu 
w Przechówku.
- We współpracy ze stowarzysze-
niem Lapidaria planujemy, aby 
mieszkających kiedyś w tej okolicy 
menonitów przypominał stosow-
ny obelisk z inskrypcjami w róż-
nych językach. Tak się składa, że 
pan Robert był mieszkańcem Prze-
chówka, tam się urodził i tam do-
rastał – wyjaśnia Marta Karolczak.

W parku koło urzędu stanął 
obelisk z herbem Świecia

”

”

Widzieliśmy 
zdjęcia innych 
dokonań pana 
Roberta i zrobiły 
na nas spore 
wrażenie
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SAMORZĄD

W lutym ruszyły prace związa-
ne z budową ulicy Działkow-
ców w Świeciu, która będzie 
przebiegała między cmenta-
rzem a ogródkami działkowy-
mi Relaks. Na tym nie koniec, 
bo oprócz tego powstaną rów-
nież dwa ronda.

To będzie prawdziwa komunika-
cyjna rewolucja w Świeciu. Cho-
dzi o budowę ulicy Działkowców, 
dzięki której będzie można szyb-
ko przejechać między ulicami Sien-
kiewicza i Chmielniki. Kosztow-

na, ale potrzebna inwestycja roz-
poczęła się w połowie lutego i po-
trwa dwa lata.

Szybciej i bezpieczniej

Nowa ulica o długości 665 m połą-
czy dwa nowe ronda. Jedno z nich 
będzie znajdowało się na skrzyżo-
waniu ulic Sienkiewicza, Chrobre-
go i Kazimierza Wielkiego, a dru-
gie na ul. Chmielniki.
Inwestycja obejmuje budowę no-
wej nawierzchni, kanalizacji, wo-
dociągu i gazociągu. Powstanie 

również infrastruktura teleko-
munikacyjna, a cała ulica będzie 
oświetlona. Dodatkowo zaplano-
wano budowę trasy pieszo-rowe-
rowej, miejsc parkingowych i za-
toki przystankowej.
- Inwestycja będzie stanowiła bez-
pieczne rozwiązanie dla wszyst-
kich użytkowników i co równie 
ważne, upłynni ruch w mieście 
– mówi Krzysztof Kułakowski, bur-
mistrz Świecia. - To także popra-
wa komfortu życia mieszkańców, 
lepszy dojazd do pracy, domów 
i okolicznych miejscowości – wy-
licza burmistrz.Ulica Działkowców będzie miała 665 m długości

Prace rozpoczęły się w połowie lutego

Rozpoczęła się budowa

”

”

Inwestycja 
będzie stanowiła 
bezpieczne 
rozwiązanie 
dla wszystkich 
użytkowników 
i upłynni ruch 
w mieście

Gmina się rozwija

Wykonawcą jest wyłoniona podczas 
przetargu spółka Unitrak z Kielna. 
Koszt to blisko 18,5 mln zł. Firma 
daje na realizację inwestycji 5-let-
nią gwarancję.
Gmina wyda z własnego budżetu 
jednak znacznie mniej, bo dostała 
na ten cel prawie 10,8 mln zł dofi-
nansowania z Rządowego Fundu-
szu Rozwoju Dróg.
W następnych latach gmina zamie-
rza poprowadzić od ul. Chmielniki 
drogę do ronda na skrzyżowaniu ulic 
Laskowickiej i Miodowej. W ten spo-

sób miałaby powstać mała obwod-
nica, która pozwoliłaby szybko i wy-
godnie dostać się z trasy ekspreso-
wej S5 na osiedle Marianki.
- Gmina się rozwija, powstają nowe 
firmy i osiedla mieszkaniowe, dla-
tego musimy z wyprzedzeniem my-
śleć o rozwoju infrastruktury dro-
gowej – zaznacza burmistrz Krzysz-
tof Kułakowski.
W trakcie budowy ul. Działkow-
ców kierowcy będą musieli liczyć 
się z utrudnieniami w ruchu na ul. 
Sienkiewicza i Chmielniki, w począt-
kowym etapie związanymi głównie 
z obecnością ciężkiego sprzętu bu-
dowlanego.

nowej ulicy i dwóch rond
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SAMORZĄD

W tym roku rozpoczną się prace związane z zagospodarowaniem terenu koło zamku, który ma zmienić się w strefę wypoczynku dla mieszkańców. 
Trwa właśnie procedura przetargowa

Rok pod znakiem
rekordowych inwestycji

O 70 pozycji wydłużyła się li-
sta inwestycji zaplanowanych 
w gminie Świecie w 2025 r. By-
ło to możliwe dzięki większym 
dochodom. Ich wartość wynie-
sie aż 85 mln zł.

W grudniu ubiegłego roku radni 
przyjęli budżet gminy Świecie na 
2025 r., w którym zaplanowano 
rozpoczęcie lub dokończenie 96 in-
westycji o łącznej wartości blisko 
61 mln zł. Te dane są już nieaktu-
alne, bo będą one jeszcze większe.
Podczas lutowej sesji Rady Miej-
skiej w Świeciu dokonano zmia-
ny tegorocznego budżetu gminy. 
Było to możliwe dzięki większym 
dochodom gminy. 
- Lista wydatków majątkowych 
wzrosła z 96 do 125 pozycji. W su-
mie przeznaczymy na nie ponad 
85,6 mln zł. To rekord – mówiła 
w czasie sesji Marzenna Rzymek, 
skarbnik gminy Świecie.
Na wzrost dochodów złożyło się 
m.in. dofinansowanie z Rządowe-
go Funduszu Rozwoju Dróg w wy-
sokości ponad 7,6 mln zł na budo-
wę ul. Działkowców wraz z dwo-
ma rondami. Gmina sprzedała też 
działkę na terenie inwestycyjnym 
Vistula Park II w Sulnowie za po-
nad 5,6 mln zł oraz udziały w spół-
ce NZOZ Florencja za 300 tys. zł. 
Kolejne 16,5 mln zł to nadwyżka 
budżetowa z poprzedniego roku.

Inwestycje uchwalone przez Ra-
dę Miejską w Świeciu 20 lute-
go 2025 r.

1. Organizacja dożynek gminnych.
2. Utrzymanie komunikacji miejskiej.
3. Przygotowanie kosztorysów 
inwestorskich na remont dróg 
i utwardzenie nowych miejsc par-
kingowych.
4. Projekt i budowa ścieżki rowe-
rowej do Topolinka.
5. Budowa drogi Kosowo – Dwo-
rzysko – II i III etap.
6. Budowa II etapu pieszojezdni 
w Sulnówku.
7. Projekt ronda w ciągu ul. Cu-
krowników i Armii Krajowej.
8. Budowa chodnika wraz z oświe-
tleniem na ul. Jagiełły.
9. Projekt budowy ścieżki rowero-
wej DW 240 w Polskim Konopacie 
do granicy gminy Świecie.
10. Modernizacja drogi w Chryst-
kowie.
11. Projekt wykonania odcinka 
drogi ul. Kolejowej w Świeciu.
12. Budowa drogi dla pieszych i ro-
werów wraz z oświetleniem parko-
wym z zagospodarowaniem parku 
na odcinku od ul. Żwirki i Wigury 
do ROD Relaks w Świeciu etap II.
13. Budowa ul. Miodowej w Świeciu.
14. Projekt budowy drogi w Pol-
skim Konopacie.
15. Budowa drogi gminnej w Wią-
gu od ronda w stronę boiska.
16. Utwardzenie ul. Jodłowej 
w Grucznie.
17. Projekt chodnika od drogi kra-
jowej 240 do Terespola Pomor-
skiego wzdłuż drogi powiatowej.
18. Budowa fragmentu drogi od 
ronda na ul. Laskowickiej w stro-
nę ul. Chmielniki.

19. Budowa fragmentu ulic Ko-
ściuszki i Pułaskiego w Grucznie.
20. Budowa ścieżki rowerowej od 
ronda w Sulnowie (koło Dino) do 
granicy Gminy.
21. Budowa ścieżki rowerowej od 
Topolinka do granic Gminy.
22. Wykup gruntów.
23. Remonty lokali komunalnych.
24. Projekt budowy budynku ko-
munalnego.
25. Utrzymanie cmentarzy zabyt-
kowych.
26. Wsparcie potencjału admini-
stracyjnego OPPT I etap.
27. Koszty postępowania admini-
stracyjnego.
28. Zakup auta służbowego 
dla Gminy.
29. Bezpieczeństwo sieci inter-
netowej (cyberbezpieczeństwo).
30. Składka dla stowarzyszenia 
„Salutaris”.
31. Składki i opłaty dla OSP.
32. Projekt zabezpieczenia piw-
nic w budynku remizy OSP „Ra-
townik” w Świeciu.
33. Zakup narzędzi hydraulicznych 
dla OSP „Ratownik”.
34. Zakup motopompy dla 
OSP Przechowo.
35. Koncepcja przebudowy moni-
toringu Gminy.
36. Utrzymanie monitoringu Gmi-
ny.
37. Dotacje dla jednostek niepu-
blicznych, w tym: przedszkola, 
szkoły podstawowe oraz żłobek.
38. Wynagrodzenie nauczycieli.
39. Zakup maszyny czyszczącej 
do SP 7.

40. Budowa boiska przy SP w Cza-
plach.
41. Remont elewacji Przedszkola 
w Przechowie.
42. Przeciwdziałanie alkoholizmo-
wi.
43. Rekultywacja naturalnego 
zbiornika wodnego przy ul. Kazi-
mierza Wielkiego w Świeciu wraz 
z rewitalizacją otoczenia.
44. Zwiększenie zdolności reten-
cyjnych zbiornika wodnego przy 
ul. Długiej w Świeciu wraz z rewi-
talizacją otoczenia.
45. Projekt retencji i przebudowy 
cieku wodnego Struchawa.
46. Działania adaptacyjne na tere-
nie Świecia w kierunku retencjo-
nowania wód polegające na budo-
wie zbiornika i zieleni retencyj-
nej w Przechowie oraz zwiększe-
niu zdolności
retencyjnych zbiornika Mały Blan-
kusz.
47. Przeglądy oświetlenia drogo-
wego.
48. Wymiana uszkodzonych słu-
pów.
49. Remonty urządzeń kanaliza-
cji deszczowej.
50. Projekt i budowa kanalizacji 
sanitarnej i deszczowej przy ul. 
Krausego w Świeciu.
51. Koszty opłat i składek za usłu-
gi wodne oraz uzyskania pozwo-
leń wodnoprawnych i wykona-
nia opracowań.
52. Rozbudowa składowiska od-
padów inne niż niebezpieczne 
i obojętne w Sulnówku o kwa-
terę IV.

53. Projekt i budowa OW Decz-
no.
54. „Bio - Zakątek” w parku 1000 
- lecia w Świeciu.
55. Modernizacja placu zabaw 
w Świeciu przy ul. Hallera.
56. Podatek VAT.
57. Remont pomostu przy przy-
stani kajakowej Wda Przechowo.
58. Wycinka drzew na terenie Vi-
stula Park I.
59. Miejscowy plan adaptacji do 
zmian klimatu dla Świecia.
60. Dotacje dla Centrum Kultury 
w Świeciu.
61. Projekt przebudowy Amfite-
atru.
62. Dotacja dla parafii p.w. NPNMP 
w Świeciu.
63. Dotacja dla parafii p.w. A. Bobo-
li w Świeciu.
64. Zagospodarowanie zamku 
krzyżackiego i jego najbliższe-
go otoczenia.
65. Zakup kosiarki dla sołec-
twa Sartowice.
66. Zakup budynku na potrzeby 
klubu młodzieżowego wraz z wy-
posażeniem.
67. Budowa zbiornika bezodpły-
wowego na nieczystości ciekłe przy 
świetlicy w Kosowie.
68. Projekt i budowa boiska wie-
lofunkcyjnego wraz z zadaszeniem 
o stałej konstrukcji przy SP 2 (kry-
te korty).
69. Modernizacja kompleksu spor-
towego ORLIK przy SP 8.
70. Naprawa uszkodzonego auta 
Centrum Sportu i Rekreacji z od-
szkodowania.
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Mury nowego segmentu żłobka 
na Mariankach dosłownie ro-
sną w oczach. To efekt nie tyl-
ko łagodnej zimy, umożliwiają-
cej prowadzenie prac, ale także 
skierowanie przez wykonawcę 
na budowę dodatkowych sił.  

- Zostały rozprowadzone sie-
ci, wylano chudy beton, a teraz 
sprawnie przebiega stawianie 
ścian parteru - wymienia Grze-
gorz Gliniecki, kierownik Wydzia-
łu Inwestycyjnego Urzędu Miej-
skiego w Świeciu. - Ten etap zo-
stanie zamknięty w marcu. To, 
w której połowie miesiąca się to 
stanie, zależeć będzie od pogody. 

Szybki postęp prac

Jak wyliczył kierownik, w tej chwi-
li wykonawca wyprzedza harmo-
nogram robót przynajmniej o trzy 
tygodnie. 
- Ma to związek nie tylko z łagod-
ną zimą, ale także ze skierowa-
niem na plac budowy drugiej eki-
py – wyjaśnia kierownik. 
To wszystko daje nadzieję, że pra-
ce budowlane, realizowane przez 
grudziądzką firmę Solgrud, za-
kończą się szybciej niż przewi-
duje umowa. Zakładała ona finał 

inwestycji w kwietniu 2026 r. Ze 
strony wykonawcy padły jednak 
deklaracje, że postara się ją skoń-
czyć jeszcze w 2025 r.  
Obecnie funkcjonujący żłobek 
przy ul. Łokietka został odda-
ny do użytku w styczniu 2020 r. 
Kosztował 6 mln 500 tys. zł. Mo-
że zapewnić opiekę maksymal-
nie 80 dzieci. Placówka od po-
czątku cieszyła się dużym zain-
teresowaniem.

Gmina wyda mniej

Dlatego zapadła decyzja o rozbu-
dowie, która będzie kosztowała 7 
mln 850 tys. zł. Wyposażenie, we-
dług wstępnych szacunków, po-
chłonie kolejny milion. Dzięki dofi-
nansowaniu, gmina Świecie wyda 
z własnego budżetu tylko 15 proc. 
na pokrycie kosztów inwestycji.
- Otrzymaliśmy dofinansowanie 
z dwóch programów z budżetu 
państwa: Polski Ład i Maluch+. 
W sumie to ponad 10 mln zł - pod-
kreśla Krzysztof Kułakowski, bur-
mistrz Świecia.
Rozbudowana placówka będzie 
mogła przyjąć w sumie 140 dzie-
ci, co zważywszy na demografię, 
powinno na długo zabezpieczyć 
potrzeby miasta.

Żłobek na Mariankach
będzie mógł przyjąć 

znacznie więcej dzieci
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Trwa budowa krytego kortu 
tenisowego i strzelnicy na sta-
dionie Klubu Sportowego Wda 
Świecie. Przy okazji tej inwe-
stycji zostaną też zmoderni-
zowane istniejące dwa, otwar-
te korty. Dostęp do komplek-
su będzie regulowany przez 
aplikację. 

Prace na terenie stadionu Wdy 
rozpoczęły się w październiku 
ubiegłego roku. Ich pierwszy etap 
obejmował dość rozległe robo-
ty ziemne. Przebiegały spraw-
nie, choć ziemi do wywiezienia 
było więcej niż pierwotnie sza-
cowano. Nie wpłynęło to jednak 
na ustalony harmonogram prac.

Najpierw szatnia, 
potem hala

W nowym obiekcie będzie moż-
na grać nie tylko w tenisa, ale też 
w piłkę ręczną, siatkówkę czy 
badmintona. Na hali zostanie wy-
dzielona sala, w której znajdo-
wać się będzie mobilna strzel-
nica laserowa.
W tej chwili widocznym nowym 
elementem obiektu jest prze-
stronna szatnia. Obecnie pro-

wadzone są prace ziemne zwią-
zane z kanalizacją i odprowadze-
niem wody zalegającej w miejscu, 
w którym ma stanąć hala. 
- Gdy zrobi się już odpowiednio 
sucho, możliwe będzie zamonto-
wanie stalowej konstrukcji ha-
li – wyjaśnia Anna Herman, kie-
rownik Centrum Sportu i Rekre-
acji w Świeciu. 
Będzie ona miała wymiary 20 
na 40 m. Stanie na ostatnim od-
krytym korcie tenisowym. Inwe-
stycja polegać będzie na budo-
wie hali z zadaszeniem łukowym 
o metalowej konstrukcji z powło-
ką membranową. Nawierzchnia 
sportowa będzie wykonana z le-
piszcza poliuretanowego. Ściany 
boczne będą otwierane.

Kod dostępu

Budowa wymusiła małą korek-
tę obecnych boisk, które zostaną 
przesunięte o około jeden metr. 
Aby nowa część nie odznaczała 
się tak bardzo od starej, zaplano-
wano także wymianę części ogro-
dzenia. To jednak nie wszystko. 
- Wejście na obiekt będzie stero-
wane aplikacją – zapowiada Anna 
Herman. - Zalogowani użytkow-

nicy będą otrzymywali kod do-
stępu, co pozwoli na bezobsługo-
we funkcjonowanie kortów przy 
jednoczesnej kontroli, kto z nich 
korzysta i w jakich godzinach.     
Zgodnie z umową, prace powin-
ny zakończyć się w sierpniu te-
go roku.
- Jest jednak duża szansa, że 
kort i strzelnica zostaną odda-
ne do użytku znacznie wcześniej 
- przekonuje kierownik świeckie-
go Centrum Sportu i Rekreacji.   
Inwestycja będzie kosztowała 
3,8 mln zł. Gmina dostała na ten 
cel najpierw 1,7 mln zł dofinan-
sowania z programu rządowego, 
a niedawno kolejne 400 tys. zł.

3,8 mln zł
wyniesie koszt budowy hali, 
w której będzie można zagrać 
w tenisa, siatkówkę czy skorzy-
stać ze strzelnicy laserowej

2,1 mln zł
to wartość dofinansowania, jakie 
na ten cel dostała gmina Świecie

Na stadionie Wdy powstaje miejsce 
sportu i rozrywki

Szatnia już jest. Kiedy tylko pozwoli na to pogoda, rozpocznie się mon-
taż hali o powierzchni 800 metrów

Trwają prace ziemne związane z kanalizacją i odprowadzeniem wody 
w miejscu, gdzie stanie hala
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Od 1 stycznia 2025 r. na terenie 
całego kraju obowiązuje selek-
tywna zbiórka odzieży i teksty-
liów. W praktyce oznacza to, że 
nie można ich wyrzucać do po-
jemników na odpady zmieszane.

W gminie Świecie już od wielu lat 
istnieje taki obowiązek. Został on 
wprowadzony przepisami prawa 
miejscowego – „Regulaminem 
utrzymania czystości i porządku 
na terenie gminy Świecie”. Zachę-
camy do zapoznania się z zasada-
mi selektywnej zbiórki odzieży 
i tekstyliów, wprowadzonymi od 
tego roku w całym kraju.

Co według nowych obowiązków 
należy selektywnie zbierać? 
Obowiązkiem selektywnego zbie-
rania objęte są m.in. zużyta odzież, 
obuwie, pościel, koce, ręczniki, tor-
by, plecaki, ścierki, firany, obrusy, 
zabawki materiałowe.

Jaki jest cel takiej segregacji?
Wiele wysegregowanych ubrań 
nie stanie się odpadem, a może 
powrócić do obiegu dzięki nada-
niu im „kolejnego życia”. Ograni-
czenie produkcji nowej odzieży 

zmniejsza zużycie energii, surow-
ców, co ma ogromne znaczenie dla 
środowiska. 

Co dzieje się z rzeczami zebra-
nymi w pojemnikach? 
Rzeczy w dobrym stanie 
trafiają do osób potrze-
bujących lub do sklepów 
z odzieżą używaną. Ma-
teriał,  który nie nadaje 
się do ponownego uży-
cia zostaje przetworzo-
ny np. na czyściwo, ma-
teriały izolacyjne, wypeł-
niacze lub trafia do spa-
larni jako paliwo alter-
natywne.

Ile wyrzucamy odzieży? 
Statystycznie 1 osoba 
w ciągu roku wyrzuca 
ok. 11 kg zużytej odzie-
ży, natomiast kupuje ok. 
26 kg.

Jak mieszkańcy gminy 
Świecie mają postępo-
wać ze zużytą odzieżą 
i tekstyliami? 
Mieszkańcy gminy Świe-
cie mają do wyboru

  przekazać do Punktu Selektyw-
nego Zbierania Odpadów w Sul-
nówku, który jest czynny we wtor-
ki w godz. 7.30 - 17.00 oraz w so-
boty w godz. 7.30 -12.00; 

  przekazać do mobilnych zbió-
rek odpadów problemowych or-
ganizowanych dwa razy w roku 
na terenie całej gminy (harmo-
nogram zbiórek podawany jest 

do publicznej wiadomości); 
  wrzucić do oznakowanych 

pojemników organizacji po-
mocowych np. PCK. Na mapie 
na sąsiedniej stronie podaje-
my lokalizację pojemników; 

  skontaktować się z Ośrod-
kiem Opieki Społecznej lub  
Schroniskiem dla Bezdom-
nych;

  skontaktować się ze Stra-
żą Miejską, która prowa-
dzi schronisko dla zwierząt 
w Sulnówku (np. ciepłe ko-
ce);

  zapakować rzeczy w pacz-
kę i nadać ją, jako eko-zwrot 
w paczkomacie, na zasadach 
określonych na stronie inter-
netowej InPost;  

  skorzystać z możliwości 
sprzedaży odzieży za pomo-
cą portali internetowych (np. 
Vinted, OLX). 

Czy do oznakowanych po-
jemników można wrzucać 

odzież niekompletną lub uszko-
dzoną?
Oczywiście, że tak. Nie musimy 
zawozić np. zużytej skarpetki do 
PSZOK-u. Odzież i tekstylia zebra-
ne w pojemnikach i tak są później 
sortowane. Te rzeczy, które nie na-
dają się dla potrzebujących są kie-
rowane do celów przemysłowych. 
Za pieniądze uzyskane ze sprzeda-
ży, podmioty prowadzące zbiórkę 
otrzymują środki na obsługę do-
broczynnych działań.

Czy gmina zamierza zorganizo-
wać dodatkową zbiórkę zużytej 
odzieży i tekstyliów? 
Z uwagi na fakt, że mieszkańcy 
mają wiele możliwości pozbycia 
się zużytej odzieży i każdy może 
wybrać opcję dogodną dla siebie, 
wprowadzenie przez gminę dodat-
kowego systemu odbioru odzie-
ży jest aktualnie niezasadne eko-
nomicznie.

Lokalizacja kontenerów na zużytą 
odzież i tekstylia na str. 8-9.
Aleksandra Arczyńska – Lisek
Kierownik Wydziału Gospodar-
ki Odpadami i Gospodarki Wod-
no - Ściekowej

Selektywna zbiórka zużytej odzieży i tekstyliów.
Nowy obowiązek dla każdego

Zużytą odzież i tekstylia można między innymi przekazać do Punktu Selektywnego Zbierania Odpadów w Sulnówku
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SAMORZĄD

Usytuowanie
kontenerów
na zużytą

odzież
w Świeciu

Na mapie pojawią się 
kolejne miejsca 
po wykonaniu 

pełnej aktualizacji
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W związku z przeprowadzonym zebraniem wiejskim 
w sołectwie Polski Konopat dotyczącym wyboru sołty-
sa, które odbyło się w dniu 18 lutego 2025 roku, infor-
muję, że w wyniku ponownej  analizy przez Komisję Wy-
borczą przebiegu spotkania, stwierdzono udział w gło-
sowaniu osób nieuprawnionych. 
Fakt ten przy jednym głosie różnicy przy głosowaniu 
w wyborach sołtysa, mógł mieć wpływ na wynik głosowa-
nia. Zgodnie z obowiązującymi przepisami oraz w trosce 

o zachowanie transparentności i prawidłowego przebie-
gu procedur wyborczych, podjęto decyzję o ponownym 
zwołaniu zebrania wiejskiego.

Nowe zebranie odbędzie się w dniu 11 marca 
o godzinie 17.00 w świetlicy wiejskiej 

w Terespolu Pomorskim. 
Celem spotkania będzie 

ponowne przeprowadzenie wyborów sołtysa.

Przypominam, że prawo do udziału w głosowaniu mają 
wyłącznie stali mieszkańcy sołectwa posiadający czyn-
ne prawo wyborcze do organów gminy.

Zachęcam do udziału w zebraniu i aktywnego współde-
cydowania o sprawach lokalnej społeczności.

Burmistrz Świecia
Krzysztof Kułakowski

Trwa modernizacja orlika na 
osiedlu Marianki. Na przełomie 
lutego i marca zostanie dostar-
czona trawa na murawę. Zanim 
jednak zostanie ona położona, 
konieczne jest niewielkie obni-
żenie płyty boiska.   

- Modernizacja przebiega zgod-
nie z planem. Gdy przyjdzie wio-
sna, prace znowu nabiorą tempa 
- zapowiada Anna Herman, kie-
rownik Centrum Sportu i Rekre-
acji w Świeciu.  
Gruntowna modernizacja orli-
ka przy Szkole Podstawowej nr 8 
w Świeciu rozpoczęła się jesienią 
ubiegłego roku. 
Jak to zwykle bywa przy tego typu 
inwestycjach, pierwszy etap wią-
zał się z robotami rozbiórkowy-
mi. Znikły stare zaplecze socjalne 
oraz sztuczna nawierzchnia bo-
iska, która nosiła już wyraźne śla-
dy zużycia. 

Nowa murawa i zaplecze

W kolejnym etapie wybudowa-
no murowane zaplecze. Będą się 
w nim znajdowały dwie szatnie, 
pomieszczenie obsługi obiektu, 
dwie toalety, w tym jedna dla osób 
niepełnosprawnych oraz pomiesz-
czenie magazynowe. Z niektóry-
mi pracami trzeba jednak pocze-
kać do wiosny. Chociażby z roz-
łożeniem tkanej trawy, na której 

Annie Herman zależało szczegól-
nie. Dlaczego?
- Jest ona znacznie trwalsza od 
powszechnie stosowanej sztucz-

nej trawy tuftowanej, gdzie włók-
na są przyklejane do podłoża. Ta-
ka sztuczna trawa była wcześniej 
na orliku na Mariankach – wyja-

śnia kierownik Centrum Sportu 
i Rekreacji.
Trawa zostanie dostarczona na 
przełomie lutego i marca. Zanim 

KOMUNIKAT

Komunikat dotyczący wyborów sołtysa sołectwa Polski Konopat

Orlik na Mariankach 
będzie monitorowany

jednak zostanie ona położona, ko-
nieczne jest niewielkie obniżenie 
płyty boiska. Jest to konieczne, po-
nieważ pod trawą zostanie ułożo-
na specjalna gąbka amortyzująca. 

Będzie monitoring

Inwestycja obejmuje też przebu-
dowę kanalizacji deszczowej, od-
prowadzającej wodę z boiska pił-
karskiego i wymianę lamp haloge-
nowych na reflektory LED na ca-
łym kompleksie sportowym. Do-
datkowo na orliku zostanie zain-
stalowany monitoring, aby zapo-
biec aktom wandalizmu.
- Otwarcie nastąpi wiosną tego 
roku - zapowiada Anna Herman.
Koszt modernizacji obiektu wynie-
sie blisko 2,5 mln zł brutto. Gmi-
na wyda jednak z własnego bu-
dżetu znacznie mniej, bo dostała 
dofinansowanie w wysokości 1 
mln zł z Funduszu Rozwoju Kul-
tury Fizycznej.

Plac zabaw już jest

Warto nadmienić, że w paździer-
niku ubiegłego roku otwarto grun-
townie zmodernizowany plac za-
baw koło Szkoły Podstawowej nr 
8 w sąsiedztwie orlika. 
Nowy plac, podobnie jak stary, 
składa się z dwóch segmentów: 
dla młodszych i starszych dzie-
ci. Szczególny zachwyt budził ten 
drugi, „kosmiczny”. Respekt budzi 
zwłaszcza licząca 9,5 m wysoko-
ści „rakieta”. W drugiej części uwa-
gę przyciągają przede wszystkim 
urządzenia do zabawy wodą.
Modernizacja obejmowała nie tyl-
ko montaż nowych zabawek, ale 
także wymianę całej nawierzchni, 
trawników, montaż ławek, koszy 
na śmieci i stojaków na rowery, 
a także wykonanie instalacji wo-
dociągowej i oświetlenia.
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RADA MIEJSKA

Bez wątpienia Jerzy Wójcik 
jest w ścisłej czołówce w kraju 
wśród najdłużej piastujących 
funkcję przewodniczącego ra-
dy miejskiej. Ze świeckim samo-
rządem związany jest od pierw-
szej kadencji. Co było dla niego 
najtrudniejsze, a co dało najwię-
cej radości w ciągu tych 35 lat? 

Z pewnością wielu mieszkańców 
może być przekonanych, że Jerzy 
Wójcik pełni funkcję przewodni-
czącego Rady Miejskiej w Świeciu 
od momentu jej powołania, czyli 
od 1990 r.  Jest to bliskie prawdy, 
ale nie do końca. Pierwszym prze-
wodniczącym po zmianach ustro-
jowych był Roman Bednarski, któ-
ry po dwóch latach zrezygnował 
z tej funkcji.
- To właśnie wtedy, gdy trzeba by-
ło wybrać nowego przewodniczą-
cego, Tadeusz Pogoda i Jan Żukow-
ski namówili mnie, abym kandy-
dował. Zgodziłem się i tak trwa 
to do dziś - wspomina Jerzy Wój-
cik, przewodniczący Rady Miej-
skiej w Świeciu.

Czas przełomu
Zmiany polityczne w Polsce zapo-
czątkowała przemiany na wszyst-
kich płaszczyznach. Przed szcze-
gólnie trudnymi i odpowiedzialny-
mi wyzwaniami stanęli nowi rzą-
dzący, którzy nie mogli już korzy-
stać ze starych, gotowych wzor-
ców. I nie chodzi już tylko o zmie-
niające się ustawodawstwo, ale 
przede wszystkim o skalę wyzwań, 
przed którymi stawały samorzą-
dy. Więcej było niewiadomych, 

niż pewników. Zwłaszcza, że no-
we prawo miejscowe przyszło sta-
nowić ludziom, którzy wcześniej 
się tym nie zajmowali. Musieli na-
uczyć się, jak to robić. 
- W pierwszych latach wielką pod-
porą był dla mnie Wojciech Górski, 
który miał wykształcenie prawni-
cze - mówi przewodniczący. - Ak-
tywnie uczestniczył w przygoto-
wywaniu projektów uchwał, któ-
re później zatwierdzała rada. To 
był czas, gdy wszyscy musieliśmy 
się szybko uczyć i mieć konkretną 
wizję rozwoju.
Dotyczyła ona m.in. dostępu do 
bieżącej wody na osiedlu Marian-
ki. Dziś to już praktycznie zapo-
mniany problem, ale zanim przy ul. 
Żwirki i Wigury pojawił się zbior-
nik retencyjny, brak wody w godzi-
nach szczytu był normą. Zwłasz-
cza w weekendy, gdy masowo ro-
biono pranie. Osoby mieszkające 
na najwyższych kondygnacjach 
nie miały wody. Trwało to latami.

Ta kadencja i koniec
Za jeden ze swoich największych 
sukcesów Jerzy Wójcik poczy-
tuje sobie inwestycje związane 
z oświatą.
- Przejęliśmy szkoły znacznie 
wcześniej niż stało się to koniecz-
ne - mówi. - Od samego początku 
postawiliśmy na budowę boisk, 
sal gimnastycznych, remonty i do-
bre pensje nauczycielskie, wyższe 
niż w sąsiednich gminach, aby za-
trzymać w zawodzie najlepszych. 
Dziś, patrząc na nasze nowoczesne 
szkoły, jestem naprawdę dumny. 
Wielu może nam zazdrościć takiej 
bazy, którą skrupulatnie budowa-
liśmy i unowocześnialiśmy od sa-
mego początku. 
Taka skala działań nie byłaby moż-
liwa, gdyby nie podatki płynące 
najpierw z Zakładów Celulozy i Pa-
pieru w Świeciu, a później, po pry-
watyzacji, ze spółki Frantschach 
Świecie. Ale także dzięki stworze-
niu przez gminę dogodnych wa-

runków do inwestycji i rozwoju 
przez inne firmy.
Jerzy Wójcik nie ukrywa, że my-
śli już o zakończeniu działalności 
w samorządzie. Jak długo chciał-
by być przewodniczącym rady? 

- Do końca tej kadencji. To będzie 
definitywny koniec. Do rady też 
nie będę już kandydował. Czas od-
począć. Myślę, że pora dać szansę 
młodym ludziom z otwartymi umy-
słami – odpowiada bez wahania.

POZNAJ RADNEGO

Jerzy Wójcik: Moja rola dobiega końca. 
Pora dać szansę młodszym

Jerzy Wójcik, przewodniczący Rady Miejskiej w Świeciu, po raz pierwszy został wybrany radnym w 1990 r.

Jerzy Wójcik urodził się 24 grudnia 1949 r. w Krakówku w gmi-
nie Drzycim. Od 1973 r. mieszka w Świeciu. Dwa lata wcześniej 
rozpoczął pracę w Zakładach Celulozy i Papieru. Zajmował róż-
ne stanowiska: od ślusarza, przez brygadzistę, po asystenta kie-
rownika wydziału regeneracji ługów. Od 2010 r. jest na emerytu-
rze. W czasie przemian ustrojowych w kraju działał w Komitecie 
Obywatelskim. W 1990 r. został radnym, a w 1992 r. przewodni-
czącym Rady Miejskiej w Świeciu. Żonaty, ma syna.

”

”

To był czas, 
gdy wszyscy 
musieliśmy się 
szybko uczyć 
i mieć konkretną 
wizję rozwoju

W cyklu „Poznaj radnego” będziemy przybliżać w każdym numerze 
sylwetki poszczególnych radnych gminy Świecie
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SPOŁECZEŃSTWO

Nie choroby, nie ubóstwo, a do-
tkliwa samotność jest dziś naj-
większą bolączką wielu star-
szych osób. Dzienny Dom Po-
mocy w Świeciu to jedno z tych 
miejsc, które skutecznie przy-
wracają uśmiech na twarzach 
seniorów, niezależnie od wie-
ku. Jak to się udaje?

Otwartemu 16 lat temu w „sta-
rym szpitalu” Dziennemu Do-
mowi Pomocy przy ul. św. Win-

centego w Świeciu od począt-
ku wyznaczono szczególną ro-
lę. Uruchomienie placówki do-
skonale wpisało się w coraz bar-
dziej aktualną potrzebę wspie-
rania osób starszych, którym 
często najbardziej doskwiera 
samotność. Wizja tego miejsca 
nie zmieniła się od chwili przy-
jęcia pierwszych uczestników 
zajęć, które odbywają się od po-
niedziałku do piątku. 
- Zapewniamy naszym senio-
rom przede wszystkim poczu-
cie bezpieczeństwa, emocjonal-
ne wsparcie, zainteresowanie 
i zwykłe ludzkie ciepło, o które 
czasami najtrudniej - wylicza 
Agnieszka Belt, terapeutka za-
jęciowa, która z Dziennym Do-
mem Pomocy w Świeciu związa-
na jest od chwili jego powstania. 
- Jesteśmy tutaj jedną wielką ro-
dziną. Z prawdziwą satysfakcją 
obserwuję jak nowi podopieczni 
z tygodnia na tydzień odzysku-
ją radość życia, którą nierzadko 
całkowicie stracili na przykład 
po śmierci małżonka. Dla wielu 
osób jest to moment, w którym 
zmienia się wszystko. Pojawia 

się wielka pustka, problemy ze 
zdrowiem i apatia.   
Wśród 23 seniorów, obecnie ko-
rzystających ze wsparcia Dzien-
nego Domu Pomocy, są dwie oso-
by, które odwiedzają „stary szpi-
tal” od chwili otwarcia placówki. 
Jedną z nich jest Helena Ostol-
ska. Po 16 latach nie wyobraża 
już sobie życia bez ulubionych 
terapeutek i koleżanek, które 
są dla niej niczym rodzina. 
- Tu zawsze można z kimś poroz-

mawiać - podkreśla. - Przyjem-
niej jest spędzać dzień wśród mi-
łych i życzliwych ludzi, niż sie-
dzieć samemu w czterech ścia-
nach. W naszym domu zawsze 
można się dowiedzieć czegoś no-
wego, poradzić się czy też sko-
rzystać z pomocy naszych ko-
chanych terapeutek.
Jednym z ulubionych zajęć pa-
ni Heleny jest czytanie koloro-
wych czasopism. Nie musi ich 
kupować, bo na miejscu zawsze 
dostępne są nowe numery ulu-
bionych tytułów.
W porządku każdego dnia jest 
kilka stałych punktów. Jedny-
mi z nich są śniadania i obiady. 
To dla znacznej grupy seniorów 
wielka ulga, że nie muszą już za-
przątać sobie głowy przygotowy-
waniem posiłków. Przynajmniej 
od poniedziałku do piątku. 
Teresa Prurzyńska, która z ofer-
ty Dziennego Domu Pomocy za-
częła korzystać przed dwoma la-
ty, nie szczędzi komplementów 
pracownikom, którym udało się 
stworzyć tak dobrą atmosferę.  
- Gdy przeprowadziłam się do 
Świecia i córka zaproponowa-

ła mi, abym skorzystała z orga-
nizowanych tu zajęć, od razu się 
zgodziłam, chociaż wtedy jesz-
cze nie wiedziałam dokładnie, 
jak to będzie wyglądać - mówi. 
- To była bardzo dobra decyzja. 
Dziwię się tym, którzy nie chcą 
tego robić. Mam sąsiadkę, któ-
rą od jakiegoś czasu namawiam, 
aby chodziła razem ze mną, nie 
mamy daleko, ale ona uważa, że 
lepiej jej, jak jest sama. Zupeł-
nie tego nie rozumiem. 
W Dziennym Domu Pomocy two-
rzą się przyjaźnie na lata, a cza-
sami nawet rozkwita miłość. 
- Ślubu jeszcze nie mieliśmy, 
ale było już blisko - śmieje się 
Agnieszka Belt.
W Dziennym Domu Pomocy nie 
brakuje też okazji do dobrej za-
bawy. Najlepszym tego przykła-
dem był zorganizowany w lutym 
bal karnawałowy z okazji 16-le-
cia placówki.

Jak zostać 
uczestnikiem 
zajęć?  
Wystarczy zgłosić 
się do Ośrodka 
Pomocy Społecznej 
w Świeciu. 
Procedury trwają 
krótko i są dość 
proste. Nie 
ma sztywnego 
limitu wieku 
uprawniającego 
do korzystania 
z oferty. Zdarzają 
się osoby nawet 
tuż po 50. 
Wszystko zależy 
od stanu zdrowia 
i sytuacji rodzinnej.

Jesteśmy tutaj jedną wielką rodziną
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Jesteśmy tutaj jedną wielką rodziną
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GMINA I JEJ ZADANIA

Rozpoczynamy cykl artykułów 
dotyczących gminy i jej zadań. 
W tym numerze przedstawimy 
pojęcia ogólne dotyczące gminy 
oraz wykaz zadań własnych, by 
w kolejnych numerach omówić 
je szczegółowo. 

Cykl artykułów ma przybliżyć 
mieszkańcom naszej gminy za-
gadnienia dotyczące zadań, jakie 
realizuje gmina w podziale na za-
dania własne i zadania zlecone.

Samorząd terytorialny 

oznacza prawo i zdolność spo-
łeczności lokalnych do kierowa-
nia i zarządzania częścią spraw 
publicznych na ich własną od-
powiedzialność i w interesie ich 
mieszkańców w granicach okre-
ślonych prawem.
Podstawową jednostką samorządu 
terytorialnego jest gmina – czy-
li wspólnota samorządowa (ogół 
mieszkańców gminy) oraz odpo-
wiednie terytorium.

Samorządność gminy 

polega na możliwości współde-
cydowania przez jej mieszkań-
ców w sprawach gminy bezpo-
średnio przez głosowanie w re-
ferendum lub pośrednio poprzez 
wybranych przedstawicieli, czy-
li radnych.
Do zakresu działania gminy na-
leżą wszystkie sprawy publicz-
ne o znaczeniu lokalnym, nieza-
strzeżone ustawami na rzecz in-
nych podmiotów (takich jak: sa-
morząd powiatowy, wojewódzki 
czy administracja państwowa).

Zadania publiczne 

wykonywane przez gminę moż-
na podzielić na zadania wła-
sne oraz zadania zlecone.

Zadaniem własnym gminy jest 
zaspokojenie zbiorowych potrzeb 
jej mieszkańców, a w szczegól-
ności zadania własne obejmu-
ją sprawy:

1. ładu przestrzennego, gospo-
darki nieruchomościami, ochro-
ny środowiska i przyrody oraz 
gospodarki wodnej,

2. gminnych dróg, ulic, mo-
stów, placów oraz organizacji ru-
chu drogowego,

3. wodociągów i zaopatrze-
nia w wodę, kanalizacji, usuwa-
nia i oczyszczania ścieków ko-
munalnych, utrzymania czysto-
ści i porządku oraz urządzeń sa-
nitarnych, wysypisk i unieszko-
dliwiania odpadów komunalnych, 
zaopatrzenia w energię elektrycz-
ną i cieplną oraz gaz,

4. lokalnego transportu zbio-
rowego,

5. ochrony zdrowia,

6. pomocy społecznej, w tym 
ośrodków i zakładów opiekuń-
czych,

7. gminnego budownic-
twa mieszkaniowego,

8. edukacji publicznej,

9. kultury, w tym bibliotek 
gminnych i innych placówek upo-
wszechniania kultury,

10. kultury fizycznej i tury-
styki, w tym terenów rekreacyj-
nych i urządzeń sportowych,

11. targowisk i hal targo-
wych,

12. zieleni gminnej i zadrze-
wień,

13. cmentarzy gminnych,

14. porządku publicznego 
i bezpieczeństwa obywateli oraz 
ochrony przeciwpożarowej i prze-
ciwpowodziowej, w tym wyposa-
żenia i utrzymania gminnego ma-
gazynu przeciwpowodziowego,

15. utrzymania gminnych 
obiektów i urządzeń użyteczno-
ści publicznej oraz obiektów ad-
ministracyjnych,

16. polityki prorodzinnej, 
w tym zapewnienia kobietom 
w ciąży opieki socjalnej, medycz-
nej i prawnej,

17. wspierania i upowszech-
niania idei samorządowej,

18. promocji gminy,

19. współpracy z organiza-
cjami pozarządowymi,

20. współpracy ze społecz-
nościami lokalnymi i regionalny-
mi innych państw.

Zadania zlecone 

to te, które państwo lub inne jed-
nostki samorządu terytorialnego 
przekazały gminie w drodze usta-
wy lub na podstawie porozumie-
nia. Na realizację zadań zleconych 
gmina otrzymuje środki finanso-
we od zlecającego w wysokości ko-
niecznej do wykonania tych zadań.
Między zadaniami własnymi gmi-
ny a zadaniami zleconymi istnieją 
zasadnicze różnice: za wykonywa-
nie zadań własnych odpowiedzial-
ność ponosi gmina, za zadania zle-
cone-administracja rządowa, wy-
konywanie zadań własnych finan-
sowane jest ze środków gminy, za-
dań zleconych – ze środków finan-
sowych administracji rządowej.
Gmina może wykonywać swoje 
zadania dzięki ustawowo zagwa-
rantowanemu prawu pozyskiwa-
nia dochodów własnych, a także 
korzystania ze środków budże-
tu państwa w formie subwencji 
oraz dotacji.
Gmina wykonuje swoje zadania 
poprzez Urząd Miejski, a tak-
że Gminne Jednostki Organiza-
cyjne.

Na realizację swoich zadań gmina 
ma zagwarantowane prawo po-
zyskiwania dochodów własnych 
lub subwencji i dotacji z budże-
tu państwa.

Dochody własne gminy stanowią 
wpływy z podatków i opłat lokal-
nych, udziały w podatkach stano-
wiących dochód budżetu państwa, 
ze sprzedaży i dzierżawy majątku 
gminy, odsetki z lokat bankowych 
i nieterminowych wpłat, spadki, 
zapisy i darowizny.
Podatki lokalne trafiają w całości 
do budżetu  Gminy. Wśród nich wy-
różnia się podatek od nierucho-
mości, podatek rolny, podatek le-
śny, podatek od środków transpor-
towych, podatek dochodowy  od 
osób fizycznych i prawnych, poda-
tek od spadków i darowizn, poda-
tek od czynności cywilnoprawnych.
Gospodarka finansowa gminy opie-
ra się o budżet gminy stanowiący 
roczny plan finansowy jej docho-
dów i wydatków, przychodów i roz-
chodów. Prognozowane docho-
dy i przychody gminy muszą być 
równe jej wydatkom i rozchodom, 
jest to tzw. budżet zrównoważony. 
Przygotowanie projektu budżetu 
należy do wyłącznej kompeten-
cji Burmistrza, zaś jego zatwier-
dzenie do wyłącznej kompeten-
cji Rady Miejskiej. 
Gmina wydaje pieniądze na: 
oświatę i wychowanie, pomoc spo-
łeczną, kulturę, na funkcjonowa-
nie Urzędu Miejskiego, na ochro-
nę zdrowia, na drogi gminne, na 
utrzymanie czystości, oświetlenie 
uliczne, sport, bezpieczeństwo pu-
bliczne, ochronę przeciwpożarową.
Nadzór nad działalnością gminną 
sprawowany jest na podstawie kry-
terium zgodności z prawem. Orga-
nami nadzoru są Prezes Rady Mi-
nistrów i wojewoda, a w zakresie 
spraw finansowych - regionalna 
izba obrachunkowa.

Gmina
i jej zadania (1)
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To już dawno przestał być tylko 
zwykły klub sportowy. Wokół 
Futsalu Świecie stworzyła się 
prawdziwa społeczność, która 
pokochała tę dyscyplinę sportu, 
żółto-czarne barwy i logo ze zna-
kiem drapieżnej pantery. 

Niektórzy malkontenci mówią, że 
to sport niszowy. Ci nieco bardziej 
zazdrośni twierdzą, że prawdziwa 
piłka jest tylko na trawiastych bo-
iskach. Tymczasem od dwóch lat 
regularnie średnio co dwa tygodnie 
w Hali Widowiskowo-Sportowej 
w Świeciu gromadzą się tłumy ki-
biców, by dopingować swoich ulu-
bieńców. Na mecze przychodzą ca-
łe rodziny z dziećmi i wszyscy do-
skonale się bawią, bo okazuje się, 
że klub zapewnia doskonałą roz-
rywkę, niezależnie od wieku i płci.
- Moja radość jest podwójna, jako 
szefa hali, któremu zależy, żeby 
obiekt tętnił życiem i jako członka 
klubu, który dołożył do tego pro-
jektu swoją małą cegiełkę – mówi 
Tomasz Keller, prezes Vistula-Park 
Świecie, spółki zarządzającej halą 

– Myślę, że fenomen Futsalu Świe-
cie to przede wszystkim wspania-
li ludzie, którzy go tworzą i zbu-
dowali społeczność, wokół której 
to wszystko się rozkręca. Oczy-
wiście nie byłoby tego wszystkie-
go bez świetnej drużyny, dobrych 
wyników, marzeń o Ekstraklasie, 
wieloletniej tradycji amatorskiej 
ligi futsalu i trochę, mam wraże-
nie, tęsknoty za dużymi widowi-
skami sportowymi – dodaje To-
masz Keller. 

Młodzi fani
W Świeciu te wszystkie części 
składowe pozwoliły stworzyć bar-
dzo atrakcyjny produkt sporto-
wy. Poza tym klub nie spoczywa 
na laurach i co chwilę czymś zaska-
kuje kibiców. Niedawno zarząd wy-
myślił zabawę o nazwie „Futsalo-
wy kolekcjoner”. Fani zbierali kar-
ty zawodników i uzupełniali miej-
sca w albumie, aby na koniec otrzy-
mać pamiątkową koszulkę i walczyć 
o atrakcyjne nagrody. 
Z tygodnia na tydzień rozwija się 
grupa cheerleaderek pod wodzą 

Klaudii Palmowskiej. Dziewczynki 
tańczą w przerwach meczów, do-
starczając rodzicom wiele radości. 
Co mecz na holu hali organizowa-
na jest tzw. „strefa małej pantery”, 
gdzie można pod fachową opieką 
pozostawić swoje dziecko i udać się 
na swój ulu-
b i o n y 
sek-

tor. 
Na każ-
dym meczu 
można kupić w sklepiku klubo-
wym koszulki, szaliki i inne akce-
soria klubowe, dzięki czemu na try-

bunach niemal każdy ma ja-
kiś klubowy gadżet. 

Silva tańczył w szkole
Klub bardzo stawia na rozwój 

młodzieży. Po raz pierwszy w tym 
sezonie wystawił drużynę w Cen-
tralnej Lidze Juniorów, a Polski 
Związek Piłki Nożnej powierzył 
Futsalowi Świecie organizację pre-
stiżowego Finału Młodzieżowych 
Mistrzostw Polski U-19. Kolejni ju-
niorzy debiutują w barwach pierw-
szej drużyny, a zarząd zdecydował 
się pójść za ciosem i przeprowa-
dzić akcję wizytacji po szkołach, 
aby jeszcze bardziej zachęcić naj-
młodszych do tej dyscypliny. 
- Po pierwszej wizycie w szkole 
byłem w szoku, jak dzieciaki pozy-
tywnie na nas zareagowały – mó-
wi Grzegorz Fetter, prezes Futsalu 
Świecie - Udaliśmy się na spotka-
nie z kilkoma członkami Klubu Ki-
bica, osobami ze sztabu i naszym 
zawodnikiem Davidsonem Silvą. 
Jeden z chłopców zapytał Brazylij-
czyka, czy jest w stanie powtórzyć 
taniec po zdobytym golu w ostat-
nim meczu, a on w swoim stylu 
odparł, że chętnie, ale muszą mu 
w tym pomóc. Po chwili tańczyła 
cała sala wraz z paniami nauczy-
cielkami, a większość była prze-
brana w nasze barwy. Wtedy zro-
zumiałem, że to, co robimy nie jest 

już zwykłym projektem sportowy, 
a pewnym zobowiązaniem, które 
podjęliśmy wspólnie wobec tych 
dzieci – dodaje prezes. 

„Pantery” w natarciu
Po każdym meczu tradycją sta-
ło się, że cały zespół wychodzi do 
kibiców. Wszyscy przybijają sobie 
„piątki”, robią wspólne zdjęcia, za-
wodnicy rozdają najmłodszym fa-
nom autografy. Gdy klub udaje się 
na mecz wyjazdowy, niemal zawsze 
może liczyć na pomoc tych najbar-
dziej zagorzałych fanów z Klubu 
Kibica. Kilku pojawiło się nawet 
w Białymstoku na meczu z Jagiello-
nią. „Futsalomania” w Świeciu trwa 
zatem w najlepsze.
Pojawiają się co prawda delikat-
ne głosy obawy, aby „pantery” nie 
podzieliły losu koszykarzy i siat-
karek Jokera, ale na razie nic na 
to nie wskazuje. Futsal Świecie 
ma wielką szansę, aby w tym roku 
spełnić marzenia kibiców i awan-
sować do Fogo Futsal Ekstraklasy. 
Mecze pucharowe z udziałem dru-
żyn z Ekstraklasy pokazały, że ha-
la może dosłownie wypełnić się po 
brzegi. Być może w przyszłym se-
zonie stanie się to już normą, a bi-
lety na mecze świeckich „panter”, 
podobnie jak 17 lat temu Polpaku, 
staną się najbardziej pożądanym 
towarem sportowym w Świeciu.

W Świeciu zrodziła się prawdziwa 

futsalomania!

Mecze Futsalu Świecie przyciągają rzesze kibiców 

Świeckie „pantery” mają szansę, aby w tym roku spełnić 
marzenia kibiców i awansować do Fogo Futsal Ekstraklasy

Grzegorz Fetter, prezes 
Futsalu Świecie 
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Kilkudziesięciu zawodników, tre-
nerów i działaczy znalazło się na li-
ście nagrodzonych i wyróżnionych 
w lutym przez burmistrza Świecia 
Krzysztofa Kułakowskiego.

STYPENDIA 
Oskar Szpręglewski (żeglarstwo)
I miejsce – Mistrzostwa Polski
II miejsce – Puchar Polski
XXIII miejsce – Mistrzostwa Europy
Kadra Polski
Oskar Baranowski (boks) 
III miejsce
– Ogólnopolska Olimpiada Młodzieży
V-VIII miejsce – Puchar Polski 
Karolina Ampulska (boks)
II miejsce – Młodzieżowe Mistrzo-
stwa Polski
II miejsce – Mistrzostwa Polski Se-
niorek
Kadra Polski
Jakub Słomiński (boks)
V miejsce – Mistrzostwa Europy
I miejsce – Mistrzostwa Polski 
Kadra Polski
Fabian Spionkowski (szachy)
V miejsce – Mistrzostwa Świata
II miejsce – Drużynowe Mistrzostwa 
Polski
V miejsce  – Indywidualne Mistrzo-
stwa Polski 
Kadra Polski 
Przemysław Dolny (koszykówka) 
IV miejsce – Mistrzostwa Europy
Kadra Polski 
Emilio Szewczyk (koszykówka) 
VI miejsce – Ogólnopolska Olimpia-
da Młodzieży
I miejsce – Mini Copa Espanii 
Kadra Polski 
Alicja Szczepańska (pływanie)
II miejsce – Mistrzostwa Polski (szta-
feta 4x200m) 
II miejsce – Mistrzostwa Polski (szta-
feta 4x100m)
Szymon Wróbel (zapasy)
III miejsce – Mistrzostwa Polski
Klaudia Zalewska (zapasy)
III miejsce – Młodzieżowe Mistrzo-
stwa Polski
Jakub Kiełpiński (zapasy) 
II miejsce – Mistrzostwa Polski U15
Kacper Kiełpiński (zapasy)
III miejsce - Młodzieżowe Mistrzo-
stwa Polski 
Kadra Polski 
Angelo Siwak (zapasy) 
III miejsce – Mistrzostwa Polski 
Kadra Polski
Wiktor Stankiewicz (karate olim-
pijskie WKF)
III miejsce – Mistrzostwa Polski 

Wiktoria Szewczyk (piłka siatkowa) 
IV miejsce – Mistrzostwa Europy
Kadra Polski 
Kornelia Drosdowska (piłka siat-
kowa)
III miejsce – Mistrzostwa Polski
Awans do Ligi Mistrzyń
Kadra Polski 
Kacper Słomski (lekkoatletyka)
III miejsce – Mistrzostwa Polski 
Kadra Polski 
Aleksandra Piotrowska (lekko-
atletyka) 
I miejsce – Halowe Mistrzostwa Pol-
ski
I miejsce – Mistrzostwa Polski U23
III miejsce – Mistrzostwa Polski Se-
niorów
Kadra Polski 

NAGRODY DLA ZAWODNIKÓW 
Dominik Rubaj (warcaby)
I miejsce – Mistrzostwa Europy Junio-
rów do lat 27 w grze błyskawicznej
I miejsce – Mistrzostwa Polski Junio-
rów do lat 19
Hubert Pieniążek (żeglarstwo)
I miejsce – klasyfikacja generalna 
klasy Optimist
Mistrz Województwa Kujawsko-Po-
morskiego na rok 2024
Julia Figura (piłka siatkowa)
I miejsce  – Mistrzostwa Wojewódz-
twa
III miejsce – Mistrzostwa Wojewódz-
twa Juniorek w siatkówce plażowej
Kadra Polski 
Martyna Depka (piłka siatkowa)
I miejsce – MistrzostwaWojewództwa
Kadra Polski 
Maurycy Felski (piłka siatkowa)
IV miejsce  – Mistrzostwa Polski Mło-
dzików
I miejsce – Mistrzostwa Wojewódz-
twa
Kamil Didyk (brazylijskie jiu-jitsu)
I miejsce – ADCC East European Open 
2024
III miejsce – Kategoria Gi i NoGi 
Spring Open 2024
Łukasz Krzymiński (brazylijskie 
jiu-jitsu)
III miejsce – ADCC East European 
Open 2024
III miejsce – European Champion-
ship 2024
Kasandra Kiełpińska (zapasy)  
V miejsce – Młodzieżowe Mistrzo-
stwa Polski 
Maciej Abramowski (boks)
V-VIII miejsce – Puchar Polski
Krystian Koliński (boks)
V-VIII miejsce – Puchar Polski

Paweł Waliński (boks)
V-VIII miejsce – Puchar Polski U-15
Maciej Chareński (wyciskanie sztan-
gi leżąc)
III miejsce – Mistrzostwa Polski
II miejsce – Puchar Polski 
Mikołaj Klonowski (pływanie)
IV miejsce – Mistrzostwa Polski 100m 
stylem zmiennym
VI miejsce – Mistrzostwa Polski 200m 
stylem zmiennym
Olga Rozums (piłka nożna)
IV miejsce – Finał Ogólnopolskiego-
TurniejuGry 1x1
Roksana Stachnik (gimnasty-
ka sportowa)
I miejsce – Indywidualne Mistrzo-
stwa Polski (równoważnia)
VIII miejsce – Indywidualne Mistrzo-
stwa Polski (wielobój indywidualny)
Wiktor Trybuła (karate olimpij-
skie WKF)
V miejsce – Puchar Polski Dzieci 
i Młodzików
VII miejsce – Karate Polish Open
Edyta Jakubowska-Olech (triathlon)
VI miejsce – Crossduathlon Mistrzo-
stwa Europy Multisportowe
I miejsce – Mistrzostwa Polski 
Kadra Polski
Kacper Groszewski (futsal)
 Bartosz Kortas (futsal)
 Fabian Waszkowski (futsal)
 Przemysław Kaczerowski (futsal)
 Łukasz Cichowski (futsal)
 IX miejsce – Młodzieżowe Mistrzo-
stwa Polski 

WYRÓŻNIENIA 
DLA ZAWODNIKÓW 
Aleksandra Gorczyca (piłka siat-
kowa)
Łucja Łobocka (piłka siatkowa)
Amelia Golonka (piłka siatkowa)
I miejsce – Mistrzostwa Wojewódz-
twa Kujawsko-Pomorskiego w kate-
gorii dwójek
Jakub Drzewiecki (koszykówka)
III najlepszy strzelec ligi wojewódz-
twa U-12
Mateusz Łotocki (karate kyokushin)
I miejsce – Mistrzostwa Wojewódz-
twa
I miejsce – Ogólnopolski Turniej Ka-
rate Kyokushin-Kan Young Samurai
Mateusz Żurek (piłka nożna)
Powołanie do Reprezentacji Kujaw-
sko-Pomorskiego Związku Piłki Noż-
nej rocznika 2013 
Mateusz Miechowiecki (pływanie)
Jedno I oraz dwa II miejsca w Indywi-
dualnych Mistrzostwach Wojewódz-
twa Kujawsko-Pomorskiego.

Dwa I i jedno II miejsce w Zimowych 
Mistrzostwach Województwa Kujaw-
sko-Pomorskiego.
Marcel Hofman (pływanie)
II i III miejsce na Letnich Mistrzo-
stwach Województwa Kujawsko-Po-
morskiego.
Dwa I i dwa III miejsca na Zimowych 
Mistrzostwach Województwa Kujaw-
sko-Pomorskiego.
Finalista B na Ogólnopolskiej Olim-
piadzie Młodzieży. 
Klara Kosecka (pływanie)
Trzy I miejsca w Indywidualnych Mi-
strzostwach Województwa Kujawsko
-Pomorskiego.
Trzy I miejsca w Zimowych Mistrzo-
stwach Województwa Kujawsko-Po-
morskiego 

NAGRODY I WYRÓŻNIENIA 
DLA TRENERÓW 
I DZIAŁACZY SPORTOWYCH
Piotr Brachucki (trener –piłka noż-
na) NAGRODA
Trener Olgi Rozmus – która zajęła 
I miejsce w finale wojewódzkim oraz 
IV miejsce w finale Ogólnopolskiego 
Turnieju Gry 1x1.
Wojciech Sarnecki (trener – piłka 
nożna) NAGRODA
Wygrał ze swoją drużyną wszystkie 
mecze ligowe w kategorii młodzik 
oraz awansował z drużyną do 1. ligi.
Artur Bojanowski  (trener 
– boks)  NAGRODA
Trener zawodników:
Oskar Bojanowski – III miejsce Ogól-
nopolska Olimpiada Młodzieży
Jakub Słomiński – I miejsce Mistrzo-
stwa Polski Seniorów
Artur Chlewiński (trener 
– boks)  NAGRODA
Trener Karoliny Ampulskiej:
II miejsce – Młodzieżowe Mistrzo-
stwa Polski
II miejsce – Mistrzostwa Polski Se-
niorek
Rafał Kiełpiński (trener – zapa-
sy)  NAGRODA
Trener zawodników:
Jakub Kiełpiński – II miejsce Mistrzo-
stwa Polski do lat 15

Kacper Kiełpiński – III miejsce Mi-
strzostwa Polski do lat 23
Klaudia Zalewska – III miejsce Mi-
strzostwa Polski do lat 15
Jarosław Czapiewski (działacz spor-
towy) NAGRODA
Nagroda za wieloletnią działalność ja-
ko prezes Miejsko-Gminnego Szkol-
nego Związku Sportowego oraz po-
wiatowy organizator sportu.
Andrzej Horakowski (działacz spor-
towy) NAGRODA
Nagroda za organizację wydarzeń 
sportowych „Wyhasaj się” i „Najlep-
szy na Świecie” oraz współorgani-
zację „Świeckiego Szturmu” i „Bie-
gu Rycerskiego”.
Paweł Grześk (trener – boks) WY-
RÓŻNIENIE
Wyróżnienie za działalność sportową 
oraz pracę jako trener dzieci w Aka-
demii Boksu Olimpijskiego K.S. Wda 
Świecie. Trójka jego podopiecznych za-
jęła miejsca V-VIII w Pucharze Polski.
Michał Partyka (działacz sporto-
wy) WYRÓŻNIENIE
Wyróżnienie za zaangażowanie 
w rozwój klubu K.S. Wda Świecie 
jako kierownik pierwszego zespołu.
Wojciech Pogoda (działacz sporto-
wy) WYRÓŻNIENIE
Wyróżnienie za wkład w organiza-
cję wydarzeń sportowych w klubie 
K.S. Wda Świecie.
Cezary Gładek (działacz sporto-
wy) WYRÓŻNIENIE
Wyróżnienie za wkład w organiza-
cję wydarzeń sportowych w klubie 
K.S. Wda Świecie.
Patryk Kaczerowski (działacz spor-
towy)
Koordynator grupy młodzieżowej, 
która zajęła IX miejsce w Młodzieżo-
wych Mistrzostwach Polski w futsalu.
Zasłużony dla sportu w Gmi-
nie Świecie:
Roman Więckowski (działacz spor-
towy)
Nagroda za 25 lat działalności 
w Szkolnym Związku Sportowym. 
Ponadto organizator wielu inicjatyw 
sportowo-rekreacyjnych na terenie 
gminy Świecie i powiatu świeckiego.

Nagrody, wyróżnienia 
i stypendia sportowe

Uroczystość w Urzędzie Miejskim w Świeciu była okazją do tego, aby 
jeszcze raz docenić zawodników, szkoleniowców i działaczy


